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Náměstí Karla IV. v Líšni prochází zásadní proměnou, která při-
nese nové služby i možnosti pro volnočasové aktivity. Tato re-
vitalizace spojuje moderní infrastrukturu s respektováním his-
torického dědictví místa, čímž nabízí obyvatelům zlepšenou 
kvalitu života a komfort. Mezi nejvýznamnější změny bude 
patřit vznik nové lékárny, vodního hřiště a hledání vhodného 
místa pro umístění veřejných toalet.

Nová lékárna: Oprava stávající budovy a nové využití
Budova, která dříve sloužila jako prodejna obuvi, projde rekon-
strukcí, aby zde mohla být zřízena lékárna. Rekonstrukce tohoto 
domu je dalším krokem k revitalizaci lokality náměstí Karla IV. Jde-
me po malých krůčcích a děláme to, co je v dané lokalitě možné
a žádoucí. Stavebně-technický průzkum potvrdil, že objekt je 
vhodný k opravě, což umožní jeho další využití bez nutnosti demo-
lice. Lékárna se nabízí, protože vedle jsou praktičtí lékaři i dětská 
lékařka. Rekonstrukce budovy bude zahrnovat nejen obnovu 
vnějšího vzhledu, ale také modernizaci interiérů, aby prostory od-
povídaly moderním standardům. Projekt na rekonstrukci budovy 
je již před dokončením a bude rozdělen na dvě fáze – první část 
zahrnuje úpravu přízemí a prvního patra, druhá část bude zamě-
řena na kanalizaci a případnou nástavbu.

Vodní hřiště: Zpět ke kořenům s vodními prvky
Další významnou součástí proměny náměstí Karla IV. je vznik jedi-
nečného vodního hřiště, které připravuje spolek Líšeň za vodou
a městská část Líšeň, která projekt fi nancuje a organizačně zajiš-
ťuje. Tento projekt navazuje na historickou tradici místa, kdy zde 
byl rybník, studny a prameny, které byly a jsou klíčové pro místní 
obyvatele. Vodní hřiště přivede vodní prvky zpět do veřejného pro-
storu a nabídne dětem i rodičům zábavu a zároveň i vzdělávací 
příležitost. Hřiště bude navrženo s důrazem na přírodní materiály, 

jako je dřevo, a jeho součástí budou herní 
prvky, které umožní dětem objevovat a ex-
perimentovat s vodou. Například pumpy
a kaskády budou tvořit interaktivní zóny, 
kde si děti budou moci hrát a zároveň se učit 
o významu vody a její udržitelnosti. Celý pro-
stor bude zasazen do zeleně, což pomůže 
zlepšit mikroklima a přinese příjemné pro-
středí pro odpočinek.

Veřejné toalety: Nezbytná součást infra-
struktury
Dalším klíčovým prvkem, který aktuálně ře-
šíme, je umístění veřejných toalet. Náměstí 
Karla IV. slouží nejen jako společenské cent-
rum, ale i jako důležitý přestupní uzel pro 
MHD. V současné době zde však veřejné
toalety chybí, což snižuje komfort pro návštěvníky a cestující. 
Městská část proto aktivně hledá vhodné místo pro umístění těch-
to toalet, které by měly zvýšit funkčnost náměstí a zlepšit podmín-
ky pro obyvatele a návštěvníky tohoto frekventovaného prostoru.

Revitalizace náměstí jako symbol udržitelného rozvoje
Revitalizace náměstí Karla IV. v Líšni představuje příklad, jak lze 
spojit moderní potřeby se zachováním historického rázu a přírod-
ních prvků. Nová lékárna, vodní hřiště a veřejné toalety přispějí
k vytvoření prostoru, který bude sloužit nejen místním obyvate-
lům, ale i návštěvníkům. Tato proměna přinese do centra Líšně 
nové možnosti pro trávení volného času, setkávání a využívání po-
třebných služeb, čímž zvýší kvalitu života celé městské části.
l Břetislav Štefan, Váš starosta
l Alena Stejskalová, II. místostarostka 
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Městská část Brno-Líšeň plánuje zavést opakovaně použitelné 
kelímky, aby nahradila jednorázové, a tím přispěla k ochraně 
životního prostředí a snížení množství odpadu. Tento krok je 
součástí širší iniciativy zaměřené na prevenci vzniku odpadu  
a podporu udržitelného rozvoje v rámci městské části.

V rámci tohoto projektu Líšeň oslovila několik místních podniků 
a organizací, aby se zapojily do využívání těchto kelímků. Mezi oslo-
vené patří kavárna V Rokli, restaurace Za Bránou a příspěvkové 
organizace, jako je Kulturní centrum Líšeň a Základní škola Horní-
kova. Cílem je, aby tyto organizace a podniky postupně začaly na-
hrazovat jednorázové kelímky ekologičtější variantou. Naše škola 
se do projektu zapojuje proto, aby poskytla kapacity k  umývání 
a vracení kelímků do oběhu. Tím se omezí ekologická stopa, která 
vzniká při převážení na větší vzdálenosti.

Podle cenové nabídky, kterou městská část obdržela, se projekt 
bude financovat i s pomocí dotací z Operačního programu Životní 
prostředí na období 2021–2027. Tento program podporuje iniciati-
vy, které snižují produkci odpadu a přispívají k udržitelnému roz-
voji měst .

Líšeň zavádí opakovaně použiteLné keLímky: 
kavárna v rokLi, naše kuLturní centrum a škoLa 
se zapojí do projektu

Líšeň již zavedla opakovaně použitelné kelímky na Líšeňských ho-
dech. Rozšíření projektu a především zajištění logistiky může být 
příkladem pro další městské části, jak efektivně přispět ke snížení 
ekologické stopy a podpoře udržitelného životního stylu.
l Břetislav Štefan, Váš starosta

Na tradičních lokalitách:

Velká Klajdovka (zeleň u kraje lesa) 
Klicperova × Bodlákova (parkoviště)
Kubelíkova (mezi trafostanicí a dlážděnou plochou)
Ondráčkova (před bránou objektu č. 134) 
Letecká (travnatá plocha za parkovištěm)
budou pro občany opět přistaveny kontejnery na bioodpad 
v podzimních termínech:

20.–23. 9. 2024, 18.–21. 10. 2024, 15.–18. 11. 2024

Do kontejneru je možné vhazovat:
listí, trávu, plevel, zbytky rostlin, piliny, dřevní štěpku z větví stro-
mů a keřů, spadané ovoce, zbytky zeleniny, košťály i celé rostliny, 
seno, slámu, větve (pořezané na kusy velikosti cca 50 cm), drny.

SVOZ OBJEMNÉHO ODPADU proběhne na stejných lokalitách 
v termínu: 4.–7. 10. 2024.
Do kontejneru je možné vhazovat: nábytek, koberce, podlaho-
vé krytiny (linoleum), matrace, kočárky, lyže a podobně. 
Do kontejneru nepatří: elektrospotřebiče, suť, stavební odpad, 
pneumatiky, nebezpečný odpad, bioodpad.

Kdy: pátek 20. 9. 2024 (14.00–22.00) 
 sobota 21. 9. 2024 (8.00–14.00)

Kde: 14001–14004 ZŠ Masarova 11
 14005–14008 ZŠ a MŠ Horníkova 1
 14009 Radnice, Jírova 2
 14010–14014 ZŠ Novolíšeňská 10
 14015–14017 ZŠ Holzova 1
 14018–14019 ZŠ Pohankova 5

l	volby.tmapy.cz – aplikace pro nalezení příslušné volební míst-
nosti dle vaší adresy

l	rozpis okrsků bude před volbami zveřejněn na úřední desce 
a obvyklých místech

Můžu volit?
l	Volit může každý občan ČR, který má alespoň 18 let nejpozději 

21. 9. 2024, je přihlášen k trvalému pobytu v daném kraji a záro-
veň není:

 – omezen na osobní svobodě z důvodu výkonu trestu odnětí 
svobody

 – omezen na volebním právu
 – omezen na osobní svobodě z důvodu ochrany zdraví lidu
 – ve výkonu služby vojáka z povolání v zahraničí (nebo vojáka 

v záloze)

Co s sebou?
l	občanský průkaz (není možná digitální verze) nebo cestovní 

pas ČR
l	volební lístky – doručené do poštovní schránky do 17. 9. 2024 

(jestliže je volič zapomene, dostane nové ve volební místnosti)

Jak hlasovat?
Ve volební místnosti vydává komise volební obálky, kam volič vlo-
ží 1 hlasovací lístek s  politickou stranou (který si vybere ze sady 
lístků), kde může zakroužkovat až 4 kandidáty (tzv. udělit 4 prefe-
renční hlasy).

Voličský průkaz (chci volit jinde, než kam spadám)
Pro voličský průkaz si můžete přijít ihned, vydávají se na počkání 
(po, st 8.00–17.00, út, čt, pá 8.00–13.00), nebo je možné požádat 
písemně o zaslání. Pozor, voličské průkazy se vydávají pouze na 
stejný kraj, ve kterém máte volit.
l	žádost o vydání voličského průkazu (vzor na stránkách www.

brno-lisen.cz) v písemné podobě do 13. 9. 2024 do 16.00, žádost 
musí být doručena datovou schránkou, portálem občana, nebo 
poštou s úředně ověřeným podpisem

l	žádost o vydání voličského průkazu osobně do 18. 9. 2024 do 
16.00

Přenosná volební schránka
Jestliže se nemůžete dostavit do volební místnosti ze závažných, 
zejména zdravotních důvodů a chcete volit, prosím kontaktujte 
pracovníka voleb na níže uvedeném kontaktu a okrsková volební 
komise k vám ve volbách dojde.

Kontakt na pracovníka na úseku voleb:
Klára Katolická, DiS., referentka vnitřních věcí, tel.: 544  424 843, 
e-mail: katolicka@brno-lisen.cz, dveře č. 302 , 2. patro

voLby do zastupiteLstev krajů

Umístění kontejnerů na bioodpad a objemný odpad
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jak si stojí nový parko-
vací dům v Líšni?
Parkovací dům na rohu ulic Vlkova a Sedláčkova je jedním 
z našich důležitých projektů, který má pomoci řešit nedosta-
tek parkovacích míst v této části Líšně. Abychom získali co nej-
lepší zpětnou vazbu od obyvatel, připravili jsme anketu, kde se 
můžete vyjádřit k zamýšlené výstavbě.

Anketa: Co na to obyvatelé?
Anketa byla vytvořena, protože názor veřejnosti na výstavbu par-
kovacího domu dosud nebyl průkazně zjišťován. Úspěšnost a vy- 
užití parkovacího domu závisí přímo na poptávce ze strany míst-
ních obyvatel a jejich finanční participaci. Vaše zpětná vazba je 
proto klíčová proto, abychom se rozhodli, zda projekt bude realizo-
ván. Případně, jak si přejete, abychom pokračovali. Anketa bude 
roznesena do schránek obyvatel na ulicích Vlkova, Strnadova, Šte-
fáčkova a Sedláčkova, kterých se tento problém přímo dotýká.

V anketě se ptáme například na to, jak dlouho hledáte parkovací 
místo, jak daleko od domu obvykle parkujete a zda byste byli 
ochotni platit za zastřešené parkovací místo v novém parkovacím 
domě. Vaše odpovědi nám pomohou lépe porozumět vašim po-
třebám a přizpůsobit projekt vašim požadavkům. Kromě tištěné 
verze, kterou najdou občané dotčené lokality ve svých schrán-
kách, je anketa dostupná také online. Své odpovědi můžete ode-
vzdat do sběrné schránky v obchodě s potravinami na adrese 
Vlkova 1c nebo je vyplnit elektronicky. Každý hlas je důležitý a mů-
že pomoci určit budoucí podobu parkování v Líšni.

Prosím, zapojte se do ankety a sdělte nám své názory. Vaše zpětná 
vazba je pro nás zásadní pro další kroky tohoto projektu. Podrob-
nější informace naleznete na stránce radnice https://www.brno 
-lisen.cz/parkovaci-dum-vlkova/s115.
l Jan Skotal, I. místostarosta (ANO 2011)

Při okraji parku v ulici Trnkova, starší pamětníci vědí, že v mís-
tech, kde býval původní líšeňský hřbitov, stojí drobná cihlová 
stavba, Boží muka. Co to jsou Boží muka? Boží muka mají být 
symbolickým zobrazením sloupu, u kterého nechal Pilát Pont-
ský bičovat Ježíše Krista. Boží muka mají připomínat lidem to-
to utrpení a proto jsou umísťována v místech významných his-
torických cest, křižovatek, u hřbitovů, v  místech, kde došlo 
v historii k významným událostem.

Boží muka v Líšni u parku na Trnkově ulici,  zapsaná na seznam 
historických památek, jsou památkáři považována za významnou 
stavbu a jako taková si podle mého názoru a stejně tak názoru ce-
lé řady občanů Líšně zaslouží, abychom jim věnovali takovou péči, 
že zůstanou připomínkou i pro další generace.

Kdo chodil nebo jezdil okolo si ještě v nedávné minulosti musel 
všimnout žalostného stavu chátrající stavby, volající po odborném 
zásahu restaurátora. Mnozí namítnou proč odborného restauráto-
ra, když by to dokázal opravit šikovný „kutil“. Právě proto, že Boží 
muka spadají pod ochranu památkářů, jedná se o významnou  
historickou stavbu a všechny zásahy na ní musejí být památkáři 
schváleny.

V roce 2023 byly osloveny specializované firmy, aby zpracovaly na 
restaurování Božích muk nabídku. Bohužel od oslovených došla 
jen jedna nabídka. Jednalo se o zkušeného restaurátora, který na-
víc musel být památkáři schválen a ač se to může zdát úsměvné, 
musí mít na provádění restaurování sakrálních staveb „kulaté“ ra-
zitko. Při schvalování rozpočtu pro rok 2024 byla Zastupitelstvem 
MČ Brno-Líšeň schválena potřebná finanční částka na opravu Bo-
žích muk. A mohlo se přikročit k realizaci opravy.

personáLní změna
v kuLturním centru Líšeň
Rada MČ Brno-Líšeň řeší personální změnu v Kulturním centru 
Líšeň (KCL) poté, co PhDr. Michal Kročil rezignoval k 31. 8. 2024 
na funkci ředitele a rozhodl se vrátit se zpět do školství, oboru, 
kterému se věnoval před nástupem do KCL.

Do funkce ředitele byl od 1. 9. 2024 jmenován Ing. Filip Toman, 
Ph.D. Pan Toman pracuje v KCL řadu let, zná jeho vnitřní strukturu, 
dramaturgii, páteřní společenské akce a slavnosti, formu spolu-
práce organizace s kluby seniorů i líšeňskými spolky.

Předpokládáme, že tak bude zabezpečena kontinuita řízení, běhu 
akcí i nejvýznamnější událost roku, Líšeňské hody, na jejichž orga-
nizaci se i letos podílí pan Kročil.

Pan Toman bude funkci ředitele zastávat na dobu určitou a to do 
nástupu nové ředitelky či ředitele, který vzejde z výběrového řízení. 
Výběrové řízení bude vypsáno v průběhu měsíce září s cílem, aby 
vítěz mohl být jmenován do funkce od ledna 2025. Bude sestave-
na komise, která posoudí předložené přihlášky a nejlepší kandidá-
ty pozve na pohovor. Komise sestaví pořadí nejlepších kandidátů. 
O výběru nejvhodnějšího uchazeče rozhodne Rada městské části 
na doporučení výběrové komise.

V průběhu svého působení v KCL odváděl pan Kročil velmi dobrou 
práci, podařilo se mu organizaci „restartovat“ po období covidu, 
a se svým týmem dosáhli nárůstu návštěvnosti kulturních akcí po-
řádaných KCL a vnést mezi pravidelné akce i nové projekty, napří-
klad účast na brněnském festivalu Ibérica nebo cyklus abonent-
ních koncertů „Na návštěvě u Cimbal Classiku“.

Za tuto práci bychom mu chtěli poděkovat a popřát mnoho úspě-
chů nejen v jeho novém zaměstnání, ale i v osobním životě. 
l Šárka Zemanová, radní pro kulturu (ANO 2011)

obnovená připomínka historie v Líšni
V polovině roku 2024 mnozí občané Líšně 
mohli pozorovat, že práce byly zahájeny, 
stavba se ukryla pod lešením a byla chrá-
něna ochrannou plachtou. Činnosti probí-
haly pod dohledem technika z ÚMČ i pod 
pravidelným dozorem památkářů. Z historie jsou dochovány 2 fo-
tografie, zachycující podobu Božích muk v  1. polovině 20. století 
a tyto fotografie byly předlohou pro novou podobu restaurovaní. 
Šlo se i do takových detailů, že bylo použito historické složení omít-
ky i barvy, kterou byla Boží muka natřena.

Nastal čas odhalení této sakrální stavby líšeňské veřejnosti. Vzhle-
dem k tomu, jak jsou Boží muka považována v Líšni za významnou 
památku, se k slavnostnímu návratu restaurované stavby sešli ob-
čané. Důstojným způsobem vyjádřili, že je potřeba se k památkám 
chovat s  úctou a přenést jejich historický i náboženský význam 
budoucím generacím.

Chci poděkovat všem, kteří se navzdory panujícímu horku slav-
nosti návratu Božích muk zúčastnili. Můj dík patří zejména panu 
faráři, který restaurovaným Božím mukám požehnal do dalších 
roků existence. Děkuji i účinkujícím, jmenovitě Chrámovému sbo-
ru pod vedením paní Hany Válkové a Národopisnému souboru 
Stará Líšeň vedeného paní Růženou Žalkovskou. Poděkování patří 
i hudebnímu doprovodu, Cimbálové muzice Líšňáci, pod vedením 
pana Tomáše Knechta. Sluší se poděkovat i paní Šárce Zemanové, 
která vše organizovala a svým slovem i doprovodila. Máme opět 
v Líšni památku, na které je vidět, že není zapomenuta.
l Jan Skotal, I. místostarosta (ANO 2011)
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Vážení spoluobčané, milí Líšňáci, končí nám období prázdnin, 
které je obdobím nejen dovolených, ale také odpočinku od 
místní politiky, protože o prázdninách se nekonají žádná zastu-
pitelstva ani nevydávají tyto noviny. V samosprávě máme tedy 
také více klidu od každodenních svárů a můžeme se věnovat 
koncepční dlouhodobé práci. Nyní se však musím vrátit k červ-
novému zastupitelstvu městské části (MČ), které bylo jedno 
z nejzajímavějších v poslední době. 

Nechci se ani tak věnovat tomu, že bylo rozhodnutím koalice před-
časně ukončeno a přes deklarovaný slib starosty, že svolá jeho po-
kračování, se tak nestalo, čímž byl porušen jednací řád a v důsled-
ku i zákon o obcích. To jistě budeme řešit na příští řádné schůzi.

Zajímavější bylo, že jsme poměrně hodně času a za účasti odbor-
níků mohli věnovat našim nemovitostem, tedy zejména budovám 
– nebytovým prostorům, svěřeným do správy městské části. Již 
mnoho let kritizuji fakt, že městská část dlouhodobě zanedbává 
stav některých budov. A i v opozici se již dva roky stále ptáme, jak 
současná koalice chce situaci řešit. Ve špatném stavu jsou zejmé-
na Kotlanka, 3 budovy na náměstí, divadlo na Ondráčkově, škola 
Pohankova a další. Odpovědí vedení vždy bylo, že MČ zpracuje 
souhrnnou koncepci správy těchto budov. 

Uběhly téměř dva roky a jediným výsledkem bylo zpracování ná-
kladných stavebně technických posudků (stály 1,3 mil. Kč) deseti 
budov, které nám sdělily, co už víceméně víme, že budovy jsou ve 
špatném stavu a potřebují rekonstrukci. Zajímavá je snad jen cel-
ková odhadovaná částka na minimální opravy, aby se nemovitosti 
daly alespoň pronajímat, která vyšla na cca 240 mil. Kč. Pan staros-
ta to trefně pojmenoval jako „vnitřní dluh“ MČ. Ano, je to přesně 
tak, smutný výsledek dlouhodobě neřešeného stavu. Bohužel 
jsme se ovšem nedozvěděli nic o tom, jak situaci hodlá vedení MČ 

Po letech září novotou Boží muka 
z první poloviny 19. století v parku Trn-
kova u „Starého hřbitova“. Moc mě 
potěšila vaše slova podpory, podpisy 
za obnovu památky, nabídky pomoci. 
I přes mnohé výzvy a překážky se po-
dařilo opravu realizovat a Boží muka 
teď září novotou. Moc děkuji všem, 
kteří s opravou pomáhali.

Během opravy došlo k povrchovému 
očištění, zpevnění, k domodelaci defek-
tů a nakonec došlo k obnově nátěru. 
Božím mukám jsme se snažili dát pů-
vodní nepravidelný tvar, který jim vrací 
alespoň trochu jejich historickou hod-
notu. Mám radost, že dlouhá cesta ob-
novy byla konečně dokončena a Boží 
muka budou důstojnou připomínkou 
Boží přítomnosti v našich životech 
i vzpomínkou na zemřelé, na naše 
předky, kteří v těchto místech odpočí-
vali nebo stále odpočívají.
l Michal Chaloupka,
l zastupitel (KDU-ČSL)

budovy městské části jsou špatně udržované
řešit. Nic, co bychom mohli považovat za onu dlouho očekávanou 
koncepci. Naopak k našemu údivu pozorujeme, že se začínají při-
pravovat některé opravy zcela nekoncepčně. Dozvěděli jsme se, že 
po roce jednání se konečně našel někdo, komu můžeme hodit na 
krk rekonstrukci Kotlanky. Billa tam prý investuje 60 mil. Kč. V člán-
ku pana starosty se však nedozvíte, že si to pak odečte z nájemné-
ho. Jestli tento způsob rekonstrukce naší budovy nájemcem, který 
si navíc pronajímá jen menší část, je vůbec výhodný finančně ane-
bo z  hlediska věcného provedení, uvidíme časem. Každopádně 
tento projekt budeme bedlivě sledovat. 

Dále se jedná třeba o dlouhodobě, i na stránkách tohoto zpravo-
daje, diskutovaný dům bývalé obuvi na rohu náměstí. Posudky ří-
kají, že minimální rekonstrukce by si vyžádala 21 mil. Kč, ale i podle 
názoru expertů z VUT je otázkou, jestli by se nejednalo o nehospo-
dárnou investici vzhledem ke stavu podzemní vody a celkové vlh-
kosti budovy. Jak už jsem psal minule, podle návrhu rekonstrukce 
náměstí by zde mohl vzniknout úplně nový objekt i na sousedním 
pozemku malého domku, který je podle posudků navržen k de-
molici. Mohlo by zde být moderní zdravotní středisko s lékárnou. 
Mimochodem i budova ordinací o dva domy dál je velmi vlhká 
a v dezolátním stavu. Místo toho se radnice rozhodla investovat do 
sanačních opatření proti spodní vodě, přestože i podle popsaného 
názoru odborníků tyto zásahy nebudou dostatečné a naopak by 
mohly způsobit problémy jiné v podobě narušení statiky. 

Podle vyjádření starosty na zastupitelstvu by prý budování něče-
ho nového bylo drahé. To je samozřejmě velmi relativní. Vzhledem 
k  celkovým příjmům MČ a ve srovnání s investicemi do dalšího 
majetku je zřejmé, že je to pouze otázka priorit. Pro Starou Líšeň 
zřejmě stačí staré a vlhké baráky. 
l Martin Příborský, zastupitel (Společně – ODS a TOP 09)

boží muka v parku na trnkově ožiLa a po Letech 
září novotou
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Svatý Jiljí, muž, který byl vychován laní v lese a později se stal 
opatem benediktinského kláštera, je ústřední postavou líšeň-
ských tradic. Jeho životní příběh, plný zázraků a dobrodružství, 
dodnes inspiruje věřící po celém světě. Pojďme společně na-
hlédnout do minulosti a zjistit, proč je právě tento světec pat-
ronem našeho líšeňského kostela a je připomínán při každo-
ročních líšeňských hodech.

skrytý příběh patrona Líšeňského kosteLa
(Podle nejstarších vyprávění o životě sv. Jiljí)

Sv. Jiljí se narodil v Aténách ve šlechtické rodině Teodora a Pelágie. 
Z dětství se vypráví příhoda, že byl ještě jako malé dítě v plenkách 
unesen zlými duchy z kolébky do temného lesa. Tam se o něj po-
starala laň, která ho živila svým mlékem. Nakonec byl rodiči v lese 

Po Anetě Langerové přivábila Líšeň další hvězdu. Letos na po-
hodovém koncertě v neděli 8. září zazpívá Lenka Dusilová, de-
vítinásobná držitelka výročních hudebních cen Anděl. Za více 
než třicet let kariéry se z ní stal mimořádný úkaz české hudeb-
ní scény. Z pozice rockové a popové hvězdy putuje k osobní- 
mu vyjádření, svobodně přijímá impulzy z nejrůznějších stylů 
a mimohudebních zážitků. „Můj hudební vývoj je na knížku ne-
bo film,“ svěřuje se v rozhovoru pro Líšeňské noviny.

V Líšni vystoupíte na závěr několikadenních hodů, které stojí 
na silné folklorní tradici. V dnešní době jsou však malým festi-
valem, který výrazně překračuje hranice této svébytné měst-
ské části i původního žánrového zařazení. Na co se mohou di-
váci těšit v rámci vašeho koncertu a na co se těšíte vy?
Přijedu se svou současnou úžasnou kapelou Lenka Dusilová 
BAND, kterou vede hudební producent a kytarista Igor Ochepov-
sky. Je to silná sestava a uslyšíte to nejlepší z mé dosavadní původ-
ní tvorby.

Vaše kariéra je neuvěřitelně bohatá a pestrá. Můžete jmenovat 
aspoň několik projektů, spoluprací či událostí, které pro vás 
znamenají nejvíc?
Ha :-) Ano, to je těžké v té pestrosti takto vybrat, Třeba projekt Eter-
nal Seekers, kapela Baromantika, Monument/um – audiovizuální 
site-specific projekt zaměřený na méně známé ohrožené památ-
ky v bývalých Sudetech, spolupráce na představení One Step Be-
fore The Fall taneční Spitfire Company. Vůbec každá spolupráce 
s různými hudebními osobnostmi a subjekty mě vždy něco nové-
ho učí.

Vaše první album Sluníčko letos oslavilo třicet let. To je v hu-
debním vývoji pěkná řádka let, během níž jste prošla od rocku, 
přes pop, alternativu až po elektroniku či ambient. Můžete se 
krátce ohlédnout za svým hudebním vývojem?
To je tak trochu na knížku nebo film :-) Ano, rozhodně jsem prostě 
neklidný hudební dobrodruh a každé hudební prostředí, kterým 
jsem prošla, mi mnoho napovědělo o mých vlastnostech a po-
mohlo mi najít si své místo v hudebním světě. Ty jo, mohli bychom 
něco oprášit od Sluníčka (smích). Děkuji za připomenutí!

Poslední album Water Lost And Returned je soundtrackem ke 
krátkometrážnímu filmu Voda ztracená a vrácená. Ten obdivu-
je šumavskou přírodu, avšak má také silný ekologický podtext. 
Jak vnímáte vy klimatickou změnu a co vás během tvorby alba 
inspirovalo?
Jsem v obavách a trochu i ve vině za svou generaci. Rezonuji s oba- 
vami nastupující vědomé generace, která se snaží své strachy ar-
tikulovat a tlačí na to, aby se hledalo řešení. Bohužel, stále je cítit, 
že ekonomika a moc je silnější než zodpovědnost za životní pro-
středí a budoucnost. Smutný příběh…

S hudební kariérou jste začínala už v desíti letech a během své 
kariéry jste získala mnoho ocenění. Co byste poradila mladým 
zpěvačkám a zpěvákům, aby je hudba nepřestala bavit a aby 
se v ní případně mohli přiblížit vaší úrovni? 
Myslím, že je důležité objevit svoje silné vlastnosti. Pro mé hudeb-
ní vyjádření je důležitá autenticita a práce s emocemi. To jsou ale 
mé silné vlastnosti, ke kterým jsem se propracovala po dlouhých 
hledání sama sebe v hudbě. Já ten proces miluju. Ale to je má vlast-
ní cesta. Mé vlastnosti zase nemohou fungovat v jiných hudebních 
vesmírech. Snad jsem trochu srozumitelná. Nemám na to klíč.

Dovolím si říct, že se nebojíte prozkoumávat neznámé vody, do 
nichž se střední proud společnosti neodvažuje. Například jste 
rodila doma v době, kdy to bylo výjimečné, nebo jste hrála 
v seriálu roli vedoucí adiktologické skupiny, které se experi-
menty s drogami vymknou z rukou... Kde k tomu berete odva-
hu a co vás motivuje? 
Snažím se v mnoha rovinách, které se dotýkají silně mého života 
a událostí v něm, hledat informace, souvislosti v zásadních mo-
mentech rozhodování a snažím se být zodpovědná za svůj život 
a jednání. Prošla jsem mnoha náročnými propady a potřebuju mít 
pevnou půdu pod nohama. A nebojím se po mnoha zkušenostech 
i sdílet a otevírat i témata, ke kterým naše společnost přistupuje 
dogmaticky. Ale nejsem extrémista ani pošetilec. Jsem naopak 
velmi úzkostlivá a opatrná dělat zásadní rozhodnutí bez důsledné-
ho zvážení situace. 

Jako rodačka z Karlových Varů to máte do Brna celkem daleko 
a předpokládám, že v Líšni vystoupíte vůbec poprvé. Máte na 
Brno nějakou vzpomínku, která vám utkvěla v paměti?
Na Brno mám spousty krásných vzpomínek :-) A stále přibývají. Je 
to moje druhý nejoblíbenější město, kde si dokážu představit, že 
bych mohla žít. Mám v Brně spousty úžasných laskavých a inspira-
tivních přátel a ráda se sem vracím. Snad si náš koncert s mojí 
boží kapelou Lenka Dusilová BAND užijete. Moc se těšíme! 
l Tomáš Hložánek

Lenka dusiLová vystoupí v Líšni. jsem nekLidný 
hudební dobrodruh, říká o sobě

(pokračování na str. 6)
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Jsme právě v polovině koncertního cyklu, který probíhá na lí-
šeňském Dělňáku. Domácí Cimbal Classic se ujal role hostitele 
z pozice ansámblu, jenž se s pozvanými interprety pravidelně 
potkává na koncertních pódiích a s nimiž jsou Kateřina a Dali-
bor Štruncovi v dlouholetém přátelském i profesním vztahu. 
I díky těmto skutečnostem se diváci těší z mimořádných hu-
debních zážitků i z blízké a nenucené atmosféry jejich hudeb-
ního setkání a souznění.

První dva koncerty s legendárními Nezmary i s uskupením praž-
ských filharmoniků s originální hudbou i názvem ČaroTaJ toho by-
ly důkazem a setkaly s velkým zájmem i ohlasem publika.

Je tedy čas zeptat se iniciátora těchto setkání Dalibora Štrun-
ce: Co vás přivedlo k myšlence uspořádat abonentní cyklus na 
Dělňáku? 
Už na přelomu milénia jsme do Líšně zvali zajímavé hudební hosty. 
Na Dělňáku či v zámeckém parku tehdy společně s Cimbal Classi-
kem zazpívali mj. Wabi Daněk, Slávek Janoušek, Samson Lenk  
a další převážně folkoví interpreti. Pokračování bohužel vyšumělo. 
Jedním z důvodů byl tehdejší neutěšený stav Dělňáku a jeden pro-
mrzlý vánoční koncert bez funkčního topení, kdy posluchače za-
hřály jen narychlo dovezené rodinné zásoby slivovice. Sice se zro-
dila jedna z  tradic našich vánočních koncertů, ale zároveň jsem 
ztratil odvahu zvát naše hudební přátele do tak nehostinného 
prostředí. Od té doby se však situace výrazně změnila. Líšeň má 
důstojný, funkční kulturní stánek a také činorodé lidi na mnoha 
úrovních, kteří mají chuť a potenciál rozhýbat dění a vrátit Líšni 
lesk jedné z nejosobitějších lokalit na Brněnsku. Definitivní pobíd-
kou byl náš výroční koncert k 30 letům kapely před plným nádvo-
řím zámku Belcredi s hostující Hankou Ulrychovou a kapelou Ma-
riachi Espuelas.

Jak velkou roli v této vaší aktivitě hraje fakt, že sám žijete ve 
staré Líšni?
Samozřejmě zcela zásadní. Jsem rodák z Rožnova pod Radhoštěm 
a tohle malebné, útulné město mi stará Líšeň v mnoha směrech 
připomíná. Žiju zde přes třicet let, vyrostly tu moje děti, rodí se už 
i moji vnuci a tak je čas vracet svému druhému domovu to, co cí-
tím, že dlužím. Nejlépe v oboru, kterému snad rozumím. Rád bych, 
aby Líšňáci nemuseli za velkými jmény jezdit jen do centra a byli 
pyšní na svůj kulturák a jeho program. A aby totéž v opačném gar-
du poznali i mí kolegové z branže. Že v Líšni je čeká starostlivost 
pořadatelů a plný sál empatických diváků, za kterými je radost se 
vracet. To vše i s vědomím, že si tyto příjemné informace nenecha-
jí pro sebe, ale podělí se o ně i s dalšími umělci. Věřte, že pro mno-
hé je vlídné zacházení a příjemné posluchačské prostředí mno-
hem lákavější než přemrštěný honorář.

V nabídce vašeho cyklu jsou zajímavá a především velmi zná-
má jména. Jaký byl klíč k jejich výběru?
Oslovil jsem tělesa a sólisty, s nimiž mě pojí dlouholeté umělecké, 

potažmo přátelské vztahy. Všichni vyšli vstříc možnostem pořa- 
datelů souvisejícím s kapacitou sálu a s akcentem na cenově při- 
jatelné vstupné na celé abonmá i na jednotlivé koncerty. Dalším 
kritériem byla snaha představit Líšňákům pestrou hudební paletu 
napříč žánry, aby pro sebe objevili i nové podněty, ke kterým by 
se za normálních okolností nedostali. I hudba může nabídnout 
nepoznaná dobrodružství, odhalit nová tajemství a posluchač 
se může opakovaně zamilovat v jejím poměrně bezpečném pro-
středí.

V letošním roce zbývají ještě dva koncerty. Zkuste přiblížit jed-
notlivé interprety a jejich přednosti.
Jaroslav Svěcený je mediálně známý, virtuósní houslista a zároveň 
i mimořádný znalec a odborník. Posluchače, coby poutavý vypra-
věč, provede veškerými zákoutími historie svého nástroje. Za jeho 
další přednost považuji i fakt, že v době, kdy jsme spolu sloužili na 
vojně, se během naší služby nic zvláštního nestalo (smích). Vá- 
noční koncert s Janáčkovým kvartetem bude třešinkou na dortu 
a jsem rád, že tenhle vývozní, světově uznávaný brněnský artikl 
zakončí tento rok právě s námi v Líšni. 

Znamená to tedy, že plánujete v cyklu pokračovat i v dalších 
letech?
Společně s kulturním centrem a v úzké spolupráci s radnicí máme 
opravdu zájem, aby tahle cesta vedla dál a přicházeli po ní nejen 
zajímaví, profesně mimořádní kumštýři, ale především kultury 
dychtící návštěvníci. Takoví, kteří budou hrdí na to, že Marvani ma-
jí svůj Dělňák, svůj cyklus a třeba i své stálé místo v hledišti. Sál je 
pro tuto příležitost vybaven vyvýšením zadních řad. V praxi to zna-
mená výborný zvuk i výhled pro všechny řady a pro každého před-
platitele i jistotu trvalého místa. Vstupenka je samozřejmě přenos-
ná, a tak můžete vyslat na kterýkoliv koncert darem i někoho 
místo sebe. Prostě alespoň jednou za rok někdo z rodiny za kultu-
rou do Líšně. Právě zájem diváků a lokálních patriotů rozhodne 
o tom, jestli bude nějaké to příště. Věčný optimista uvnitř věří, že 
nás Líšňáci v té snaze nenechají.

Můžete odtajnit, na jaká jména se můžeme těšit v sezoně 2025?
Dramaturgii takového rozsahu je potřeba připravit s velikým před-
stihem, takže už máme všechny interprety i termíny potvrzené. 
Sezonu otevře folkový bard Jaroslav Samson Lenk. Poté přijede 
skupina Marien z Pardubic, což je jedna z nejvýraznějších tváří na-
stupující generace folku a country opírající se o akustický kytarový 
zvuk, skvělé vícehlasy a nezaměnitelný, doslova rodinný humor. Na 
podzim se potkáme asi s nejoriginálnějším českým písničkářem 
Slávkem Janouškem, který dorazí i se svou kapelou. Prosinec pak 
bude svátečně dárkový, pozvání do našich skromných prostor při-
jal světově proslulý tenorista Štefan Margita, se kterým momentál-
ně i s  Kateřinou spolupracuji na jeho symfonické verzi lidových 
písní. Myslím tedy, že se máme společně na co těšit. 
l Tomáš Hložánek, Dalibor Štrunc

na návštěvě u cimbaL cLassiku: v říjnu jarosLav 
svěcený, příští rok i štefan margita

nalezen a vrátil se domů, učil se vědám a stal se vzdělaným mu-
žem, řečníkem a básníkem. Životopisy uvádějí, že se jeho speciali-
zací stalo lékařství. Kromě toho studoval Svatá Písma, což jej vedlo 
ke zbožnosti a touze poznat vůli Boží.

Když zemřeli oba rodiče, zůstal sám a podle výzvy Evangelia pro-
dal zděděný majetek a utržené peníze rozdal chudým. Tento zbož-
ný čin mu Bůh odměnil schopností konat zázraky. Jednou potkal 
nemocného, který jej žádal o almužnu. Jiljí si sundal plášť a oblékl 
jej chudákovi, který se v tu chvíli uzdravil. Později uzdravil Jiljí i po-
sedlého. Protože se šířil věhlas těchto zázračných činů, opustil Jiljí 
svou vlast, aby utekl před marnou slávou. Lodí odcestoval do Mar-
seille a ve francouzské Provence žil nejdříve se sv. Cesarejem, bis-
kupem z Arles a později u poustevníka Veredemia. Když uzdravil 
ženu, která tři roky trpěla malomocenstvím, rozkřikla se zvěst 
o jeho zázracích a Jiljí se stáhl hlouběji do lesa do jedné těžko pří-
stupné jeskyně, kde se jako poustevník modlil a meditoval. Jedl 
divoké byliny a každé ráno k němu přicházela laň, která jej živila 
svým mlékem. Ale Bůh chtěl, aby poustevník byl i v hustém lese 

oslaven. Několik lučištníků z královské skupiny pronásledovalo 
světcovu laň, která hledala útočiště u poustevníkových nohou. Psi 
se před svatým mužem zastavili, ale jeden z lučištníků napjal luk 
a šípem zranil Jiljího na ruce. Ten si nenaříkal ani nestěžoval, řekl 
jen, že rád trpí bolest a má tak účast na Kristově utrpení. Tato udá-
lost byla oznámena králi a ten zatoužil poznat poustevníka osobně.

Jiljí pak králi sdělil jeho tajný hřích a přiměl ho, aby se s pomocí 
Boží vyzpovídal. Král ho prosil, aby mu dal možnost vyjádřit svou 
vděčnost. Světec tedy požádal, aby byl u jeho jeskyně zbudován 
klášter, kde by mohli přebývat jeho duchovní žáci. Klášter byl po-
staven, světec byl vysvěcen na kněze a stal se opatem kláštera 
podle benediktinské řehole. Dvakrát musel Jiljí klášter znovu vy-
budovat, protože byl zničen nájezdy Saracénů.

Sv. Jiljí zemřel 1. září, rok je ale nejistý. Většinou se uvádí začátek 
8. století, někdy mezi lety 720 až 725. Takže i tento rok si můžeme 
připomenou výročí 1.300 let o smrti našeho patrona. 
l P. Petr Šikula, líšeňský farář



KULTURA	 KULTURA	 LÍŠEŇSKÉ NOVINY

6	 ZPRAVODAJ MĚSTSKÉ ČÁSTI BRNO-LÍŠEŇ ZÁŘÍ	2024	 7

Vyzpovídali jsme Josefa Pepu Machů, zakladatele ACHY, jejího 
textaře a nehrajícího kapitána a manažera kapely. 

Tak konečně se vám podařilo po tolika letech čekání vydat své 
první album, jak k tomu došlo?
Cédéčko se jmenuje „Jste to propili“. Tento název vznikl tak, že 
když po mně chtěli chlapci z kapely peníze, z předchozího koncer-
tu, tak jsem jim jen suše oznámil, že už žádné nezbyly, neboť „jste 
to propili“. Ve skutečnosti mi ještě nějaká tisícikoruna zůstala, ale 
tu použijeme na oslavu v Dělňáku. Skromně ještě dodávám, že to 
bude večer takzvaný dva v jednom, neboť tam bude i moje malič-
kost křtít sbírku básní s názvem DNF. Před deseti lety jsme křtili na 
stejném místě mou první sbírku Bosý a kapela tam byla pouze 
jako doplněk a tentokrát budu já doplňkem kapely. Je malý zázrak, 
že se nám po dvanácti letech existence ACHY konečně podařilo 
nahrát ve studiu ty písničky a vydat je a vy si je budete moci po-
slechnout, což je ostatně možné už teď na různých hudebních 
platformách jako například na spotify, youtube nebo bandzone. 
Jenom chci dodat, že já na tom cédéčku pražádnou zásluhu ne-
mám, to si nahráli borci sami, pouze jsem jim dodal texty, které si 
ale stejně drobně upravili, aby jim šly lépe do pusy. Kdysi jsem zpí-
val refrény, ale lékař mi to už zakázal (foniatr a psychiatr), takže 
jsem s nimi ve studiu na nahrávání vůbec nebyl. 

Co uslyší posluchači na tom vašem cédéčku s neobvyklým ná-
zvem?
Na našem albu se objeví celkem jedenáct písní z našeho reper- 
toáru. Některé hrajeme pořád, jako třeba hit „Měsíc“, jiné jsou rela-
tivně nové třeba „Jako Praha k Brnu“ nebo „Šumbera“. Matematic-
ká vložka. Máme svých zhruba čtyřikrát tolik písní, než zazní na 
cédéčku, aktivně se hraje na koncertech jen asi polovina z  těch 
všech a z té poloviny bude polovina na albu „Jste to propili“. Písně 
jsou to různého žánru, záleží, který z chlapců se zrovna ujme hud-
by. Máme tam něco vysloveně folkového, to když skládá hudbu 
Dejf, kterého jsem kdysi vedl jako vedoucí na pionýrském táboře 
nebo punkového, což dává můj švagr Jirka nebo až do stylu funky, 
v čemž si zase libuje Milan, co se mu rozlepila bota na Lysé.

Budeš tam mít nějaké kmotry nebo si cédéčko a knihu poleje-
te šampaňským sami?
Účast mi přislíbila paní primátorka Markéta Vaňková a náš pan sta-
rosta Břetislav Štefan. Mohl bych být prezidentem, když dokážu 
spojovat pravici a levici, že? Jinak ještě uvažuji také o nějakém her-
ci nebo sportovci, aby to nebyla čistě politická záležitost. A v nepo-
slední řadě nesmím zapomenout na mé dvě kamarádky Noru 
s Martinou, které mi v životě několikrát velmi pomohly.

Vraťme se ještě ke tvé druhé sbírce básní. Má zvláštní název 
DNF, co to znamená?
Název DNF vyplývá z mých několika nedokončených závodů oko-
lo mé padesátky a to nejen ve sportu. Sportovci vědí, že když ne-
doběhnou nebo nedojedou závod, když se nedostanou do cíle, tak 
jsou diskvalifikovaní, tedy did not finished, nedokončený závod. 
Původně jsem chtěl vydat prózu, takové podivné historky, ale ne-
dalo se to číst, tak jsem vytáhl ze svého šuplíku, rozuměj mobilu, 
své poznámky a trochu je upravil, aby se dotýkaly poezie. Píšu tam 
o tom, jak mě zaskočila padesátka, na kterou jsem ještě nebyl 
v hlavě připraven. Jak jsem si myslel, že něco bude a ono nebylo 
a já se snažím zjistit proč. Taky tam je něco o líšeňském fotbalu 
nebo o Brně. To jsou teď moje témata, kromě smrti a žen. Ale ta se 
objevovala už v mé první sbírce Bosý, tady se snažím psát víc o ži-
votě a o lásce, které nerozumím. Pokud se mi povede ještě tu pró-
zu dotáhnout a letos ji vydám, tak se mi podaří na podzim udělat 
takový sportovní terminologií řečeno hattrick, tři góly v  jednom 
zápase. Cédéčko, poezie a próza.

To je ale až další krok, teď bych především chtěl všechny pozvat, 
aby si přišli poslechnout písničky pojednávající o našem okolí. Ně-
které texty, které se objeví v mé knížce DNF zazní i na albu kapely, 
takže tu funguje jisté propojení a logiku ty naše společné dva křty 
vlastně mají.

Rádi vás uvidíme ve středu 25. 9. od 19 hodin v Dělňáku, kde zahra-
je kapela písně z nového alba, ale i některé další. A budeme tam 
mít připraveno i malé občerstvení. Kdo bude chtít, může si s chlap-
ci z ACHY potom připít na zdraví. Tož dondite…
l Petra Švehlová a Josef Machů

Líšeňská kapeLa acha pokřtí 25. 9. v děLňáku své 
první cédéčko, pepa machů svou druhou sbírku 
básní

Začátkem července byla v obřadní síni 
zámku Belcredi za účasti skutečně hojné-
ho množství lidí slavnostně pokřtěna kni-
ha líšeňského rodáka pana Ludvíka Bel-
crediho s názvem „Panna Marie v třešních“. 
V knize najdete informace a zajímavosti 
o původu názvu Líšně, o jejím založení 
a následném vývoji, o původu názvu ulic 
a mnohé další. Kdo by si tuto skutečně 
krásnou a pro nás převelice hodnotnou 
publikaci chtěl zakoupit, pak toto je mož-
né v restauraci Zámecká růže, Pohanko- 
va 8. Cena knihy je 600 Kč.
l Petra Švehlová

panna marie v třešních – pokřtěna!

Z koncertu ACHY k 10. narozeninám (2022)
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úterý 3. 9. – Předhodové zpívání s CM Líšňáci 
středa 4. 9. – Vystoupení CM Pajtáš 
pátek 6. 9. – PŘEDHODOVÁ
sobota 7. 9. – LÍŠEŇSKÉ HODY
neděle 8. 9. – POHODOVÁ

Místa konání:
kavárna v Rokli, průvod z ulice Kubelíkova, zámek Belcredi,
Brno-Líšeň, Pohankova ul.

Předprodej vstupenek: www.smsticket.cz.

PROGRAM:
úterý 3. září – Předhodové zpívání s CM Líšňáci v Kavárně
v Rokli
17.00–20.00 Odpoledne s Cimbálovou muzikou Líšňáci v Kavárně 

v Rokli, přijďte si zazpívat a zatancovat. Těší se na vás 
naši stárci.

středa 4. září – Koncert s CM Pajtáš v Kavárně v Rokli
16.00–20.00 Odpoledne s cimbálovou muzikou PAJTÁŠ. Přijďte se 

pobavit a zatančit s cimbálovou muzikou ke KAVÁR-
NĚ V ROKLI. S dobrým vínem na vás bude čekat VI-
NAŘSTVÍ BUKOVSKÝ. 

pátek 6. září – PŘEDHODOVÁ 
16.30 Stavění máje na náměstí Karla IV. za doprovodu Cim-

bálové muziky Líšňáci 
18.00 SANANAJ – www.youtube.com/@sananaj
 (líšeňská folková kapela)
20.00 ANNA K. – www.anna-k.cz
 (česká zpěvačka a držitelka pěti ocenění Anděl)
22:00 HRDZA – www.hrdza.sk
 (populární, neskutečně energická slovenská world 

music kapela, působící na hudební scéně od roku 
1999)

 Místo konání koncertů: nádvoří zámku Belcredi,
 Pohankova ulice, Brno-Líšeň.

sobota 7. září – LÍŠEŇSKÉ HODY 2024
14.00 Průvod krojovaných vyjde z ulice Kubelíkova
14.20 Taneční zastávka u domu první stárky – Obecká 16

 
zámek Belcredi, Brno-Líšeň

více informací na www.kclisen.cz
předprodej vstupenek na smsticket.cz

Pořadatelé

Děkujeme všem sponzorům za podporu akce, jejich seznam naleznete  
na www.kclisen.cz

Akce se koná pod záštitou starosty Břetislava Štefana. Velké poděkování patří rodině Belcredi. 
Vstup na sobotní zábavu bude od 20 hod. zpoplatněn po celém areálu. Pořadatel si vyhrazuje právo nevpustit na akci osoby pod vlivem jakékoli omamné látky. Zákaz vstupu s vlastními nápoji  

a pokrmy. Změna programu vyhrazena. 
Autorkou akvarelů je akademická malířka Marie Gardavská. Autorkou grafiky je Markéta Matysová. 

15.20 Zastávka na Městečku, na náměstí Karla IV.
15.45 Požehnání před kostelem sv. Jiljí
16.15 Povolení hodů starostou Líšně Břestislavem Štefa-

nem na nádvoří zámku Belcredi
16.45 Moravská beseda a hodová veselice na nádvoří zám-

ku Belcredi
18.00–20.00 Beseda s Cimbálovou muzikou Líšňáci před zámkem 

Belcredi
20.00–02.00 Večerní zábava s dechovou hudbou Mladá Trboušan-

ka na nádvoří zámku a Beseda s Cimbálovou muzikou 
Líšňáci a hosty před zámkem

20.30 Stárkovské sólo v doprovodu cimbálové muziky Líš-
ňáci

22.30 Vystoupení NS Líšňáci
02.30 Ukončení zábavy 

Sobotní doprovodný program:
14.00–20.00 Otevření farní zahrady pro veřejnost
14.30–15.30 Cimbálová muzika na Pohankově
16.30–20.30 Cimbal Classic Dalibora Štrunce s primášem Františ-

kem Černým na farní zahradě
18.00–20.00 Cimbálová muzika na Pohankově
21.00 Hudební vystoupení na Pohankově
 skupina BALKANIKA
Dětský program na loučce vedle zámku:
15.00 Pohádka pro děti
15.00–18.00 Hravé a pohybové aktivity pro děti:
 (dovednostní a pohybové aktivity, kejklení, žonglová-

ní, chůdař…)
 Místo konání akce: nádvoří a okolí zámku Belcredi, 

Pohankova ulice, Brno-Líšeň.

neděle 8. září – POHODOVÁ
10.00 Hodová mše v kostele sv. Jiljí 
18.00 LENKA DUSILOVÁ BAND – www.lenkadusilova.art 
 (devítinásobná držitelka výročních hudebních cen 

Anděl)
 Místo konání koncertu: nádvoří zámku Belcredi, Po-

hankova ulice, Brno-Líšeň.

VSTUPNÉ: 
Předprodej vstupenek: www.smsticket.cz.
Tištěné vstupenky lze zakoupit v Copycentru na Jírově 10. 
Zvýhodněné vstupné pátek–neděle:  .... 650 Kč
pátek:  .............................................................................. 400 Kč 
sobota:  ............................................................................ 220 Kč (od 20.00 hodin)
neděle:  ............................................................................ 300 Kč
(děti do 8 let neplatí)
Sobotní hodová zábava bude od 20.00 hod. zpoplatněna ve výši 
220 Kč, a to po celém prostoru organizované akce, tedy již od kos-
tela. ZTP/P sleva 20 % + jedna doprovodná osoba zdarma. Prodej 
vstupenek pro ZTP/P v den akce u vstupu. Prosím, hlaste se pře-
dem na mail: rychtarova@kclisen.cz.

ČTĚTE DALŠÍ DŮLEŽITÉ INFORMACE:
Doporučujeme zakoupit vstupenky v předprodeji. Kapacita areálu 
je omezená.
Vstup a infostánek v pátek – průchod na nádvoří zámku.
Nádvoří zámku bude pro veřejnost zpřístupněno od 15 hod. 
Vstup a infostánek v sobotu – u kostela.
Vstup do areálu bude zpoplatněn od 20.00, avšak již od 14 hod. 
můžete vstupenky vyměnit za identifi kační pásky, které dostane-
te na ruku.

Vstup a infostánek v neděli – průchod na nádvoří zámku.
Nádvoří zámku bude pro veřejnost zpřístupněno od 17 hod.
Připravujeme pro vás opět hudební produkci i na ulici Pohankova.
Taneční zastávku na Městečku (nám. Karla IV.) bude opět na za-
stávce autobusu č. 58, u kostela.
Při nepřízni počasí se sobotní průvod nekoná a program se pře-
souvá na Dělňák, Klajdovskou 28.
Předhodová a Pohodová zábava se koná za každého počasí.
Pořadatel si vyhrazuje právo nevpustit do areálu osoby pod vli-
vem jakýchkoli omamných látek.
Zákaz vstupu s vlastními nápoji a pokrmy.

Změna programu vyhrazena!

Akce se koná pod záštitou starosty Břetislava Štefana. Hody po-
řádá MČ Brno-Líšeň, Kulturní centrum Líšeň v  úzké spolupráci 
s Narodopisným souborem Líšňáci a farním úřadem sv. Jiljí. Velké 
poděkování patří rodině Belcredi. Pořadatelé hodů děkují obča-
nům Líšně za toleranci zvýšené hlučnosti při večerních koncer-
tech a taneční zábavě. Aktuální informace sledujte na webu Kul-
turního centra Líšeň a Národopisného souboru Líšňáci. 

V případě, že máte nějaké dotazy, pište na mail 
rychtarova@kclisen.cz.
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Hádanky z oslav logiky

      Řešení z červencového čísla:
      Doplňte chybějící čísla: 3 a 8
      Věže ze stavebnice: 1-Tomáš, 2-Aleš, 3-Cecilka, 4-Nikola, 5-Dominik, 6-Broňa, 7-Eva

                                                                                                                                                                                                                    Autor: Víťa Koudelka

H O K E J

?

ROZCVIČKA
Panáčci provádějí rozcvičku.
Kterého z panáčků
dosadíte na místo otazníku?

Klub seniorů Réva si během prázdnin dal krátký odpočinek a od září se opět v plné síle budeme setkávat v KCL na ul. Kotlanova 7 ve 
čtvrtek v čase od 14.00 do 16.00 hod. nebo dle plánovaných aktivit. Těšíme se na viděnou a na mnoho zajímavých aktivit.

Případné informace na ivona@centrum.cz nebo na tel. +420 604 553 813.
l Ivona Horáčková

2. 9. – 30. 9. momentaLis reaLis – obrazy františka kříže
  Malá galerie LíPa v prostorách pasáže budovy líšeňské radnice Jírova 2.
  Více informací na www.brno-lisen.cz. 

14. 9. 17.00 sk Líšeň – ac sparta praha b  Druhá liga mužů. Na stadionu SK Líšeň na Kučerově ulici č. 4.

15. 9. – 12. 10. zvířátková cesta s ÚkoLy
  Pořádají Zvířátka z Líšně. Stezka začíná u parkoviště na Velké Klajdovce, kam se i vrací. Délka trasy 700 m.
  Pro děti 2–6 let. Informace, aktuality na FB Zvířátka z Líšně nebo email zviratkazlisne@seznam.cz.

21. 9. 8.00–13.00 farmářské trhy
  Ulice Jírova.

25. 9. 19.00 křest prvního aLba skupiny acha „jste to propiLi“
  a druhé básnické sbírky josefa machů „dnf“
  Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstupné dobrovolné. 

27. 9. 19.00 retro dance party
  Přijďte si zatrsat na staré, ale i současné taneční pecky. Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstupné: 180 Kč/
  na místě 230 Kč. Předprodej a info: www.kclisen.cz, www.smsticket, Copycentrum, Jírova 10. Pořádá KC Líšeň.

28. 9. od 16.00 žabáci (sny starého dědka)
  Divadlo Líšeň a KC Líšeň vás zvou na loutkovou grotesku o samotě, snech a přátelství dvou slavných žabích
  kamarádů. Pro děti od pěti let a dospělé. Příběh se odehrává na zatemněném jevišti.
  Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstupné: 100 Kč/na místě 130 Kč.
  Předprodej a info: www.kclisen.cz, www.smsticket, Copycentrum, Jírova 10.

 16.30 sk Líšeň – mfk chrudim  Druhá liga mužů. Na stadionu SK Líšeň na Kučerově ulici č. 4.

Běžkyně Adélka rozstříhala fotografi i kamarádky z hor.
Který dílek důkladně schovala?
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zš hoLzova zš horníkova
Projekt Národní testování
Žáci 3., 5., a 7. ročníku se na jaře 2024 zapojili do projektu Národní 
testování. Někteří žáci dosáhli výborných výsledků, zařadili se me-
zi nejúspěšnější a dostali ocenění.

Krásné ocenění třídy 2. A v soutěži Zlaté dítě
V rámci podpory čtenářství 
se třída Mravenečků zapoji-
la do soutěže Zlaté dítě. 
Projekt, který je vystaven 
na budově Pohankova 
a můžete jej shlédnout i na 
tomto odkaze youtu.be/4u 
cUO_7knM0 se probojoval 
do finále mezi tři adepty na 
vítězství. Soutěže se zúčast-
nilo 36 soutěžních týmů 
z celé republiky. Hlavními 
kritérii hodnocení byl sdíle-
ný zážitek s vybraným kniž-
ním titulem, originalita, 
kreativita a umělecká hod-
nota. Všem Mravencům 
gratulujeme a přejeme, aby 
i nadále prožívali radost 
z četby i společného tvoření.
l Gabriela Pecho

Přírodovědná exkurze v Mariánském údolí
Ve středu 29. května proběhla přírodovědná exkurze v Marián-
ském údolí pro žáky 7. ročníku. Pozorovali, lovili, determinovali ži-
vočichy bezobratlé i obratlovce. Za zmínku stojí například užovka, 
skokan, volavka, slepýš, krtonožka. Určovali listnaté stromy nebo 
rostliny, ze kterých tvořili obrazy.

Za stopami do obory Holedná
Dne 28. května se žáci z 8. ročníku vydali za stopami do obory 
Holedná. Na místě pozorovali hlavně kopytníky – divoká prasata 
a daňky. Naučili se odlévat stopy a také měli za úkol přiřadit k pří-
slušným savcům jejich pobytové znaky.
l Monika Popelková

Ahóóój! Škola opět volá
Závěr školního roku byl jako vždy plný akcí a zajímavých aktivit. 
Závěrečnou tečkou byl náš tradiční špalír. Celá škola vytvoří před 
vstupem úzký špalír, kterým procházejí slavnostně naši absolventi. 
Je to jejich symbolická poslední cesta z naší ZŠ Horníkova. Na kon-
ci této cesty jsou často slzy dojetí, ale zároveň i velká očekávání 
z nového začátku. Jako tatínek deváťačky jsem zavzpomínal, jak 
docela nedávno šla poprvé do školy, jak za aktovkou nebyla ani 
vidět, jak se rozpačitě usmívala. A teď tu jde jako velká slečna vstříc 
životu. Slze jsem se také neubránil. Na této cestě je vyprovází naši 
prvňáčci, kteří před necelým rokem byli těmito deváťáky slavnost-
ně vítáni ve škole. V průběhu roku se kamarádili a tvořili a učili se. 
Teď máme září a noví prvňáčci nedočkavě postávali před školou se 
svými rodiči. Někteří natěšení, jiní možná trošku vystrašení, ale 
všichni byli nakonec přivítáni novými deváťáky v naší škole. A na 
konci školního roku doprovodí ti stejní prvňáčci svoje deváťáky. 
A jako vždy to bude dojemný okamžik nejen pro ně, ale i pro nás 
ostatní. Přejeme našim prvňáčkům i absolventům, ať jim studium 
přinese vše potřebné do života, včetně nezapomenutelných zážit-
ků, překonaných překážek a nových radostí. 

Horníkova pomáhá
Během školního roku žákovský parlament s radostí zrealizoval 
dvojí „svačinky pro sovičku“. Už dávno to ale není jen akce na zís-
kání finančního obnosu potřebného pro sponzorování maskota 
naší školy v brněnské ZOO. Vy, děti a rodiče z Horníkové, jste tak 
báječní, do akcí se zapojujete aktivně a s radostí, proto jsme i letos 
hledali i další smysluplné cíle získaných peněz. V brněnské ZOO 
můžete navštívit a na cedulkách zkontrolovat naše tři adoptivní 
zvířata – sovici sněžnou, kapybaru a tapíra jihoamerického.
Dále jsme i pro další školní rok zaslali potřebnou částku „našim“ 
dvěma adoptovaným dětem z Guinei, které  sponzorujeme pro-
střednictvím projektu Wontonara. Během prázdnin od nich oče-
káváme obálku se zprávami, jak se jim daří, určitě se rádi podělíme.
Třetím projektem, který jsme mohli letos díky vaší štědrosti pod-
pořit, je organizace Mary ś Meals, která poskytuje školní stravová-
ní dětem žijícím v nejchudších komunitách světa. Částka, kterou 
jsme z výtěžku svačinek poslali, dokáže nasytit neskutečných 30 
dětí na celý rok!
Velký dík za vaše nadšení, snad nás všechny bude hřát kromě let-
ního sluníčka i dobrý pocit z toho kousku dobra, který jsme mohli 
jako škola udělat.
l Mgr. Jiřina Juřičková

Úspěchy v atletických soutěžích
Závěr školního roku je tradičně ve znamení atletických soutěží. 
A nám se tentokrát velmi dařilo. V poháru rozhlasu – atletickém 
víceboji družstev – postoupila hned 3 družstva přes okrskové 
a okresní až do krajského kola a vedla si na výbornou. Starší žáci 
a žákyně  soutěž shodně zakončili  na druhém místě,  mladší žá-
ci pak byli v kraji třetí.
V atletickém čtyřboji se již na podzim povedlo postoupit do repub-
likového finále této soutěže mladším dívkám i chlapcům. Závodů 
se nakonec účastnilo jen chlapecké družstvo a z Holešova si odná-
šejí krásné desáté místo v ČR.
Všem sportovcům gratulujeme a děkujeme za vzornou reprezen-
taci školy.
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zš masarova zš novoLíšeňská
Masarova se v létě propadla do Jumanji –
příměstský tábor
Utéct před zdivočelými opicemi, prozkoumat chrám Zanbura, se-
hnat co nejvíce hracích kostek a hlavně vrátit ukradený klenot 
zpátky do hlavy posvátného jaguára. Účastníci letošního příměst-
ského tábora na naší škole museli zvládnout vše potřebné pro se-
trvání v nehostinném světě Jumanji. Ano, program obou pětiden-
ních turnusů byl inspirován touto hrou, chcete-li filmem. Sedmý 
ročník byl, co do počtu účastníků, nejpočetnější – téměř devade-
sát! Celá tato kapacita byla obsazena za méně než tři dny. Díky 
enormnímu zájmu jsme museli přizvat ke spolupráci další prakti-
kanty, tentokrát z řad bývalých absolventů naší školy a účastníků 
táborů, z  čehož mám velkou radost. Tábor se každoročně snaží 
o všestranný sportovní rozvoj dětí a o budování smyslu pro týmo-
vou spolupráci. Tu musely týmy prokázat při výrobě týmových tri-
ček, překonávání nástrah a hlavně při nejedné bitvě mezi znepřá-

telenými frakcemi. Každé ráno se týmy seřadily před mapou 
Jumanji a zjistily, o kolik políček se posunuly k vytouženému stře-
du hracího pole. Ten určoval, v jakém pořadí budou jednotlivé tý-
my vyrážet hledat Klenot (poklad) v závěrečný den. V honbě bylo 
nutné prokázat získané dovednosti a schopnosti. Klenot nakonec 
ve skrýších nalezly všechny týmy. Všichni si tak mohli vychutnat 
sladkou odměnu v podobě pokladu a vrátit se tak s hrdostí zpět ke 
svým rodinám! 
Co si připravíme na příští ročník? 
l Mgr. Vojtěch Jelínek 

Pohádka pro Pohádkovník
V loňském roce zasadily děti ze 2. D do školní zahrady strom Po-
hádkovník. Byl z papírových trubek a dosahoval výšky 1,5 m. Jeho 
listy z papíru byly kratičké pohádky o pár větách. Tento symbolický 
strom chránil malý živý semenáček lípy srdčité. Děti na 1. stupni 
naší školy psaly opravdové pohádky a kreslily k  nim ilustrace. 
Všechny pohádky visí na oknech naší školy a lákají návštěvníky, 
aby si je přečetli. Výherci naší soutěže jsou Stella Dantas, Ondřej 
Nedoma, Leo Kalina, Kateřina Tupcová a Natálie Dohnalová. Všem 
dětem byla předána drobná odměna a výhercům velké ceny na 
letošním červnovém předávání Masaříků.
l Mgr. Martina Gašparíková a Mgr. Šárka Svobodová

Projekt Příběhy našich sousedů
V Dělnickém domě v Židenicích, jsme se my, žákyně 8. ročníku, 
zúčastnily slavnostního promítaní vzdělávacího projektu nezisko-
vé organizace Post Bellum, Příběhy našich sousedů, ve kterém 
mají jednotlivé týmy za úkol zpracovat život pamětníka do jedno-
ho krátkého dokumentárního filmu, rozhlasové reportáže či ani-
mace.

Na naší škole jsme sestavily jeden čtyřčlenný tým v následující se-
stavě: Ema Bružeňáková, Ema Dolanová, Veronika Kuriálová a Na-
tálie Ondráčková, všechny z 8. A.

Příběh naší pamětnice jsme zpracovaly do krátkého dokumentár-
ního filmu s názvem Vzkaz pro budoucnost, čímž jsme chtěly vzká-
zat naší a budoucím generacím, že historie je krásným příkladem 
pro naši budoucnost a je nesmírně důležité si tyto příběhy neustá-
le připomínat a inspirovat se jimi. Celková výroba dokumentárního 
filmu od shánění pamětníka, střihu videa, výroby kulis, kreativního 
zpracovaní a rozhovoru nám trvala 9 měsíců. Přineslo nám to do 
budoucna mnoho zkušeností a moc děkujeme naší vedoucí paní 
učitelce Mgr. Lence Vonáškové. Slavnostní promítaní jsme si velice 
užily a děkujeme za tuto příležitost.
l Ema Bružeňáková, Ema Dolanová, Veronika Kuriálová, 
l Natálie Ondráčková, 8. A

Slovenské výtvarné umění na ZŠ Novolíšeňská
Základní škola Novolíšeňská spolupracuje již 12 let na projektu 
„Slovenské výtvarné umění“ s „Obcí Slovákov v Brne“. Projekt pod-
porují Jihomoravský kraj a Statutární město Brno. Každoročně 
vznikají nádherná dílka žáků naší školy pod vedením paní učitelky 
Kamily Kopecké, se kterou jsou vybráni vhodní umělci, malíři, ilu-
strátoři, nebo grafici, kteří by byli hodni zobrazení v rámci projektu. 
Často máme strach, zda techniku umělce žáci zvládnou, ale vždy 
nás překvapí a namalují nebo nakreslí krásné práce.

V tomto školním roce se věnovali žáci osmi tříd Dušanovi Kallay-
mu, slovenskému malíři, ilustrátorovi dětských knih, grafikovi, 
tvůrci poštovních známek a také pedagogovi. Zároveň si připomí-
náme 75. výročí jeho narození. Vžít se do role malíře a vcítit se do 
jeho pocitů se žákům naší školy jako vždy podařilo, bylo velmi těž-
ké hodnotit jednotlivé práce a vybrat ty nejlepší. Velmi se těšíme 
na další spolupráci v příštích letech.
l Mgr. Judita Guštafíková



ŠKOLSTVÍ	 ŠKOLSTVÍ	/	SPOLKY	 LÍŠEŇSKÉ NOVINY

12	 ZPRAVODAJ MĚSTSKÉ ČÁSTI BRNO-LÍŠEŇ ZÁŘÍ	2024	 13

Chystáme pro vás
Nový školní rok v Salesku 
Začátek aktivit v  novém školním roce plánujeme od pondělí 
23. září a budou probíhat až do 13. června 2025. 

Zápis do kroužků a programů Klubu rodičů a dětí na školní rok 
2024–2025 stále probíhá a je možné se ještě přihlásit dle ak- 
tuální nabídky on-line na www.salesko.cz.

Stalo se 
Táborové prázdniny
Prázdniny v Salesku patřily opět táborníkům. Nabídka byla bohatá, 
od táborů pro předškoláky až po starší děti – hudební, divadelní, 
výtvarné, sportovní a dílničkové tábory. O spoustě táborových zá-
žitků se můžete dozvědět z článků na našem webu a malou ochut-
návku přinášíme také zde. Děkujeme vám za přízeň i podporu. 
Věříme, že i v novém školním roce si z naší rozmanité nabídky vy-
berete. Přejeme všem pěkný začátek nového školního roku. 

Salesko zažilo svůj vlastní Survivor!
První ročník Survivor Salesko zná svého vítěze! Ve hře, kde nestačí 
jen fyzická síla, dobré sociální schopnosti nebo týmový duch, ale 
záleží na kombinaci všech těchto aspektů, zvítězila Daniela Jílko-
vá! Tábor Survivor Salesko, který probíhal první týden v srpnu, byl 
inspirovaný televizní show Survivor a v  mnoha ohledech byl její 
přesnou kopií. Každý den se soutěžící mohli těšit na týmové a indi-

Znáte Salesko? Toto oblíbené místo pro děti a mládež v Líšni 
má nového ředitele, Zbyňka Vančuru. Jaký bude jeho pohled 
na tuto instituci? Jaké změny a novinky můžeme očekávat? Na 
tyto a další otázky odpovídá právě v našem rozhovoru.

Můžete se nám v krátkosti představit a popsat vaši dosavadní 
profesní dráhu?
Jmenuji se Zbyněk Vančura. Pocházím z Moravského krasu; větši-
nu života jsem strávil v malé vesničce s názvem Kotvrdovice. Jsem 
ženatý už 32 let, s manželkou Kateřinou máme 4 děti a 5 vnoučat. 
Vystudoval jsem elektrotechniku na VUT v Brně, poté pracoval 
v několika firmách, včetně Honeywellu. Obec Kotvrdovice patří do 
jedovnické farnosti. V ní už 11 let působím jako stálý jáhen. Za tím 
účelem jsem musel studovat teologii – v roce 2014 jsem získal ba-
kalářský titul na Univerzitě Palackého v Olomouci.

Co pro vás osobně Salesko znamená? Co vás na něm nejvíce 
oslovilo?
Salesko znám od jeho založení. S manželkou jsme se stali členy 
Společenství salesiánských spolupracovníků. Mnozí členové naší 
líšeňské spolupracovnické skupiny mají k Salesku velmi úzký 
vztah. Od jeho počátků zde působili jako dobrovolníci v kroužcích 
nebo se podíleli na chodu střediska jako jeho zaměstnanci. Dnes 
už jako statní důchodci pomáhají, kde je potřeba. Někteří působí 
v Nadaci pro radost, která sháněla finanční prostředky na vybudo-
vání dnešního Saleska a stále shání prostředky na jeho dokončení. 

Co vás motivovalo ucházet se o pozici ředitele Saleska?
Po 20 letech ve vedoucí pozici jsem hledal možnost dělat něco, co 
mě naplňuje a je prospěšné. Když jsem se dozvěděl, že Salesko 
hledá ředitele, spojil jsem tuto touhu se svými zkušenostmi a při-
hlásil se.

Podle vašeho názoru, co dělá dobrého ředitele Salesiánského 
střediska?

Říká se, že strom se pozná podle ovoce. A myslím si, že to stejné 
platí i o ředitelích Saleska. Myslím si, že dobrého ředitele salesián-
ského střediska dělají následující věci. Úsilí o aplikování zásad 
preventivního výchovného systému zakladatele salesiánů, Dona 
Boska – tedy lásky, rozumu a víry. Dále otevřenost a vnímavost pro 
znamení dnešní doby. A pak nadšení a odhodlání pro dobrou věc 
a umění strhnout k tomuto i celý kolektiv.

Jaké máte vize pro budoucnost Saleska v Líšni? 
Chtěl bych navázat na úspěchy předchůdců a udržet vysokou úro-
veň Saleska. Zároveň chci posílit spolupráci s líšeňskými organiza-
cemi a podílet se na dostavbě Saleska tak, jak to bylo před mnoha 
léty plánováno.

viduální výzvy, po kterých se konala kmenová rada a nemilosrdně 
se vyřazovalo! Tři týmy stojící proti sobě odvážně bojovaly o mož-
nost vyhrát lepší odpolední svačinu, která jim dodávala více ener-
gie do jejich individuální a sociální hry. V průběhu dne účastníci 
museli vymýšlet a takticky uvažovat o tom, kdo bude na kmenové 
radě vyloučen, hledali skryté imunity, ale především se dobře ba-
vili. V průběhu tábora jsme měli i výživnou přespávačku s opéká-
ním špekáčků a kmenovou radou za svitu loučí. Vítěz na konci této 
soutěže může být pouze jeden, ale i tak jsme jako vedoucí s potě-
šením před jednou z kmenových rad slyšeli, jak jedna účastnice 
trefně poznamenala, že „naše aliance se sice může rozpadnout, ale 
naše přátelství zůstane“.
l Leňa a Veru, za tým vedoucích

změny v saLesku: rozhovor s novým řediteLem

Zbyněk Vaňura a Petr Matula

(pokračování na str. 13)
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Jaké jsou podle vás největší výzvy, kterým Salesko čelí?
Salesko je školská organizace, jeho provoz je tedy částečně finan-
cován ministerstvem školství. A to omezilo výdaje na zaměstnan-
ce, což se negativně odrazilo ve financování Saleska. To je jedna 
výzva, ta ekonomická. Saleskem prochází týdně velké množství 
účastníků různých aktivit. Zajistit pro ně aktraktivní program a zů-
stat přitom věrný salesiánským principům (rodina, škola, zábava, 
farnost) považuji za další výzvu. Stmelit tým zaměstnanců a dob-
rovolníků, který se stará o naplňování vize Saleska – tedy doprová-
zet děti a mládež na jejich cestě k dospělosti a přispívat k jejich 
fyzickému, duševnímu i duchovnímu rozvoji – je další velkou 
výzvou.

Jaké cíle si kladete pro první rok vašeho působení v roli ředi- 
tele?
Mým prvním cílem bude podrobně se seznámit s prostředím Sa-
leska – poznat všechny zaměstnance, salesiány a dobrovolníky, 
pochopit jeho fungování, seznámit se s jeho aktivitami, zjistit silné 
a slabé stránky. Pak bych se rád setkal se zástupci externích orga-
nizací napojených na Salesko, abych poznal jejich představy a plá-
ny do budoucna. Důležitým cílem určitě bude zajistit i v letošní 
zimní sezoně provoz kluziště. Jelikož Salesko bude příští rok slavit 
významné výročí, 30 let od svého založení, bude mým cílem spo-
lečně s ostatními připravit pořádnou oslavu. 

Jak Salesko vnímáte z pohledu vašich bohatých zkušeností 
s mládeží a managementem? V čem vidíte jeho největší silné 
stránky a co by se dalo podle vás zlepšit?
Jak jsem měl možnost poznat, vládne tu výborná atmosféra. Je 
cítit, že organizátoři aktivit to s dětmi a mládeží umí a že je to baví. 
Aby to mohli dělat a aby všechno dobře fungovalo, stojí za nimi 
sehraný podpůrný tým. Při tom všem snažení je i duchovně pod-
poruje místní komunita salesiánů. Salesko tedy vnímám jako ne- 
obyčejné středisko, kterému se daří naplňovat svou vizi, kterou 
jsem uvedl výše. Já mám zkušenosti s managementem z velké 
mezinárodní firmy a myslím si, že některé principy by se daly vy- 
užít i v Salesku. Uvidím...

Jaké máte s Petrem Matulou plány pro plynulý přechod a bu-
doucí spolupráci?
S Petrem se věnujeme předávání funkce od května. Seznámil jsem 
se s agendou Saleska, řešili jsme administrativu i personální otáz-
ky, a připravujeme přechod na další školní rok.

Jak se vám bude odcházet ze stávající firmy, kde jste působil 
tak dlouho?
Odchod nebude lehký, protože jsem v Honeywellu/Resideu strávil 
20 let. Mnozí kolegové se stali přáteli, se kterými doufám zůstanu 
v kontaktu.

Mohl byste našim čtenářům doporučit divadlo, které jste v po-
slední době viděl?
Doporučuji muzikál Matilda z Městského divadla v Brně, který nás 
s manželkou velmi zaujal.

Jak trávíte volný čas? Máte nějaké koníčky?
S manželkou rádi pomáháme druhým a věnujeme se aktivitám 
v jedovnické farnosti. Také se staráme o vnoučata a pomáhám na-
šim dětem se stavbou nebo rekonstrukcí jejich bydlení.

Máte nějaké životní motto, o které byste se s námi podělil?
Co chceš, aby druzí dělali tobě, to dělej ty jim (neboli zlaté pravidlo 
morálky).

Co byste rád vzkázal lidem z Brna-Líšně?
Všechny vás zvu do Saleska.

Zbyněk Vančura přináší do Saleska nejen bohaté zkušenosti, ale 
také velkou dávku energie a odhodlání. Jeho cílem je navázat na 
úspěchy předchůdců, posílit spolupráci s místní komunitou a vy-
tvořit v Salesku ještě atraktivnější prostředí pro děti a mládež.  
Děkujeme za rozhovor. 
l Renata Lorencová

A že nekecáme, ukážeme všem dětem, které baví tanec, v našem 
tanečním souboru DO TANCE S RADOSTÍ! Nejde nám o profesio-
nální výkony, i když se snažíme trénovat poctivě a děti se tanečně 
posunují každý půlrok. Především chceme, aby si v pohybu našly 
radost. Zaměřujeme se na stylizovaný folklór a čerpáme inspiraci 
z moravských a slovenských regionů. Nezapomínáme však ani na 
líšeňské tance. Pravidelně vystupujeme na mnoha akcích v Líšni, 
ročně máme více než 10 vystoupení.

Právě teď zveme do našeho souboru všechny tancechtivé holky 
a kluky ve věku od 5 do 14 let.

Nábor nových dětí se bude konat 16. 9. od 16.00 v KC Dělňák.
Více informací o nás najdete na našem novém a krásném we-
bu www.dotancesradosti.cz.

Těšíme se na vás!
l Lucia Zendulková Zahradníková
l vedoucí souboru Do tance s radostí

O prázdninách proběhly v Domoškole Líšeň příměstské tábory, ale 
taktéž došlo k renovaci vnitřních prostor. Můžeme se tak těšit z no-
vě vymalovaných místností i nového nábytku a vybavení. Všem, 
kteří se na nové podobě zázemí podíleli, moc děkujeme.

Září je tradičně v našem pojetí rozjezdové a ze všeho nejvíce se 
v tomhle měsíci snažíme poznat jeden druhého a ujasnit si, co kdo 
potřebuje, co komu vyhovuje a co nikoli. Zjišťujeme, jak děti fun-

i foLkLÓr může být zábavný

domoškoLa Líšeň v září
gují samostatně a jak ve skupině. Poznáváme se, nastavujeme po-
třebná pravidla a hranice. Propojujeme děti nové i stávající, starší 
i mladší. A to všechno ideálně formou her a pobytu venku v příro-
dě, protože to je to nejlepší hřiště pro všechny. Z praxe víme, že se 
nám naše adaptační pojetí září násobně vrátí v následujících mě-
sících. 
l Alžběta Blatná 
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 ELEKTRIKÁŘ: montáž, opravy, revize – vč. so a ne. Tel.: 777 019 667.

 MALBY 21 Kč/m2, nátěry dveří 450 Kč/ks, radiátorů, oken, rýn, střech, 
fasád, ZEDNICKÉ PRÁCE, TAPETOVÁNÍ, Živnostníci pro LÍŠEŇ.
606 469 316, www.maliribrno-hezky.cz, platba hotově = SLEVA 250 Kč!

 Truhlářství MANETO – zakázková výroba kuchyňských linek a ve-
stavěných skříní. www.maneto.cz, info@maneto.cz, 731 114 489. 

 SERVIS A MONTÁŽ ŽALUZIÍ A SÍTÍ.  Doprava zdarma na nový 
sortiment! Žaluzie, rolety, sítě. T: 607 558 230, www.zaluzie-kubon.cz.

 KUCHYŇSKÉ LINKY A VESTAVĚNÉ SKŘÍNĚ, dvířka, skříňky
a pracovní desky na míru. www.vrbakuchyne.cz. Vrba 603 438 707.

 REKONSTRUKCE BYTOVÝCH JADER, KOUPELEN A TOPENÍ.
Poradenství, návrh, realizace na klíč. Tel.: 513 034 551, mobil:
704 458 187, e-mail: info@tzbcentrum.cz, www.tzbcentrum.cz.

 STĚHOVÁNÍ SCHUPLER spol. s r. o. Nabízíme kompletní stěhovací 
a vyklízecí služby a autodopravu. Garance předem dohodnuté ceny 
zakázky! Informace na tel. č. 606 215 826. www.stehovani-schupler.cz.

 MONTÁŽE A OPRAVY SPOLEČNÝCH A INDIVIDUÁLNÍCH TV 
ANTÉN, SATELITŮ A TV ROZVODŮ, MĚŘENÍ TV, SAT SIGNÁLŮ, 
DODÁVKY NA KLÍČ. Kučka-Menčik, Popelákova 21, Líšeň.
Tel. 602 536 866, 603 443 626, e-mail: frantisek.kucka@volny.cz.

 REKONSTRUKCE KOUPELEN, JADER, INTERIÉRŮ NA KLÍČ. 
Práce obkladačské, zednické, sádrokarton, instalatérské, malířské. 
Spolehlivost, kvalita. Tel. 777 141 165, 773 518 654.

 OPRAVY TELEVIZORŮ, LCD monitorů, Hi-Fi věží a jiné domácí 
elektroniky. Rychle, levně a kdykoliv. Ing. Miloslav Hánečka,
Herbenova 8, Stará Líšeň. Tel.: 544 217 106, mob.: 723 624 643.

 Prodám st. pozemek a  zahradu. Výborné spojení s Brnem, t. 777 882 963.

 Hledám starší ženu z Brna-Líšně, za kterou bych mohl jezdit
o víkendu si popovídat atd. Těším se na odpověď. Kontakt: 728 720 698.

Firma z Brna hledá stavebního
dìlníka pro zakázky na pokládku

kanalizací, vodovodù a zemní práce. 
Nabízíme:
zázemí firmy s více než 30letou pùsobností v oboru, pracovní 
doba Po–Pá, jednosmìnný provoz, stavby v regionu Brnìn-
ska, pracovní odìv, roèní odmìny, férové jednání a pøístup.

Požadujeme: prokazatelná praxe v oblasti pokládky kanaliza-
cí, vodovodù, ØP sk. B, èistý trestní rejstøík, výuèní list, fyzická 
zdatnost, spolehlivost, ochota uèit se novým vìcem.

Nástup možný dle dohody. Více pøi osobním setkání.

Tel. 602 711 184

Sdílení a přátelství
Tréninky 2x týdně Pravidelné soutěže Společná soustředění

Sebekontrola Sebezdokonalení
KARATE KUMITE KATA

	Hledáme pro rodiče byt 3+1 v nejbližším okolí ulice Molákova. 
Na stavu nezáleží. Nejsme RK, jsme přímí zájemci. Máme připrave-
nu hotovost i fi nancování. Děkujeme za vaši nabídku, 605 526 147.

 Zahradnické, truhlářské, podlahářské a zednické práce. Pergo-
ly, podlahy, obložení, dřevěné a kovové konstrukce, terénní úpravy, 
oplocení, kácení a výsadba stromů. Tel.: 603 483 738.

 HODINOVÝ FACHMAN BRNO, práce všeho druhu. Veškeré informace 
naleznete na www.hodinovyfachman.cz. David Šír, tel. 724 357 140.

 Koupím byt 1+kk nebo 2+kk. Hotovost. Tel.: 602 540 949.

 Sháním chalupu nebo pozemek do 60 km od Brna. T: 606 026 704.

 Hledáme byt 3+1 nebo větší. Platba hotově. T: 720 025 638.

 SŠ stroj. a elektro Brno, Trnkova 113, Brno-Líšeň, hledá VYDAVAČ-
KU OBĚDŮ, UKLÍZEČKU/4 hod., RECEPČNÍ/12 hod. a EKONO-
MA/8 hod. Jedná se o HPP. Požadujeme dobrý zdravotní stav
a bezúhonnost. U ekonoma ekonomické vzdělání. Nástup dohodou. 
Info: A. Havlíčková, t. 777 990 780 nebo mail: havlickova@sssebrno.cz.

 FYZIOTERAPIE: máte bolesti zad, krku, kloubů nebo svalů?
Centrum Vitale Vás zve do nově otevřené ordinace v Poliklinice Hor-
níkova, Líšeň. Vysoká odbornost, příznivé ceny. Objednávky termí-
nů na tel. čísle 774 937 772.

 KNIHKUPECTVÍ RYŠAVÝ, Táborská 30, PŘÍJĎTE, VOLEJTE, 
www.rysavy.cz, 775 368 748.

 Hledáme muže a ženy i s OZP na OSTRAHU OBJEKTU RECEPCE 
a DOZOR V MUZEU. Tel.: 602 595 682, pph.kolarik@seznam.cz.
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Prode j  nápo jù  „U pavouka“
Velký výběr alko a nealko nápojů. Stáčená vína, značková a ročníková. Na objednávku sudové 

pivo od 10 litrů. Zaveden prodej pivních speciálů a Pivrncovy kosmetiky.
Trnkova 15, Stará Líšeň, tel.: 605 251 927 v otevírací době

Po–Pá 14–20 hod., So 9–12 a 14–20 hod. 
Od 1. 1. 2016: Ne – zavřeno.

Inzerci do Líšeňských novin přijímá:
Tiskárna SETTRONIC, Bubeníčkova 30, Brno, tel.: 548 538 528, 603 588 964, e-mail: info@settronic.cz

PLOŠNÁ INZERCE: 42 Kč/cm2 + 21 % DPH (šířka 8,80 cm nebo 18,00 cm, výška dle potřeby do 26,70 cm).

ŘÁDKOVÁ INZERCE: 125 Kč/řádek + 21 % DPH (cca 60 znaků/1 řádek vč. mezer).

J ó g a  p r o  t ě h o t n é
Těhotenské centrum Kotlanova 7.

Začínáme 12. 9., čtvrtek 17 hod., cena 5 lekcí – 500 Kč.
Přihlášky: 734 729 969, www.prirozeny-porod.cz

FB: Petra-dulaPospíchalováSušická

ZAMÌSTNÁNÍ – POKOJSKÁ / ÚKLID (HPP)
 BRNO-LÍŠEÒ

Hotel Belcredi
hledá na HPP pokojskou

s pracovní smlouvou na dobu neurèitou (po roce).
Pracovní doba Po–Pá, 7–8 až 15.30–16.30 hod.

Každodenní úklid pokojù (15 pokojù) a pøilehlých prostor
dle nastaveného standardu. Zodpovìdnost za ložní prádlo 

(pøíprava pro prádelnu) a èisticí prostøedky.

Požadujeme pracovitost, loajalitu, zodpovìdnost,
samostatnost, smysl pro poøádek a naprostou spolehlivost 

(zastupování pøi absenci není možné).
Práce je fyzicky nároèná. ÈJ není nutností.

Nástup ihned. Mzda 24–28 tis./mìsíc + stravenka 105 Kè/den
+  pùlroèní a roèní odmìna, min. 2×15 tis. + 10 tis. pøíspìvek

na dovolenou (po odpracovaném roce), 5 dní dovolené navíc.
Preferujeme uchazeèe z Líšnì a okolních mìstských èástí. 

V pøípadì zájmu zašlete svùj životopis na
romanbrezina@post.cz,

bližší info na tel. 605 542 858.

-	Plavání	rodičů	s	dětmi	od	3	let
- Základní a zdokonalovací plavání
-	Kondiční	plavání	i	pro	dospělé
-	Výkonnostní	a	závodní	plavání

Nábor dětí na bazénech: Ponávka, TJ Tesla, 
Kraví Hora, a Lužánkami a ZŠ Herčíkova

Klub plavecké školy Krokodýl Brno nabízí:

info@plavanikrokodyl.cz www.plavanikrokodyl.cz

Informace:
Jiřina	Cvrčková
tel.:	737	833	651		
Zdeňka	Šamánková
tel.:	606	454	352

Po deseti měsících příprav jsme začátkem července konečně 
vyrazily na vrchol našeho snažení – na XVII. Všesokolský slet do 
Prahy.

I když jsme s naší skladbou V rytmu srdce vystupovaly na naší Aka-
demii, v Telnici, na Krajském sletu v Brně, ve Vyškově a na oslavách 
líšeňského fotbalu, slet je úplně něco jiného.

Cestování z ubytování na stadion v Edenu, zkoušky i dvakrát denně 
byly sice náročné, ale i tak jsme stihly vyhlídku na Vyšehradě, náv- 
štěvu Tyršova domu a výlet lodí po Vltavě. Úžasné zážitky máme ze 
Sokol Gala večeru v O2 aréně, který představil sporty a 162 let his-
torie Sokola.

Přesto všechno byl čtvrtek 4. 7. 2024 ve 21 hod., tím nejdůležitějším 
okamžikem. Protože naše vystoupení zahajovalo celý slet, zúčast-
nily jsme se slavnostního nástupu. I když nás prudký déšť zastihl 
nejen před stadionem, během celého zahajovacího ceremoniálu, 
ale i během skladby, neubralo nám to na obrovské chuti předvést 
se v  nejlepší formě. Diváci nám vytvořili fantastickou atmosféru
a my máme nezapomenutelné zážitky.

Velký dík patří naší vedoucí Hance Závodské, která s námi celou 
skladbu nacvičila a všem dalším 15 cvičenkám. 
l Hana Chmelová, náčelnice odboru všestrannosti
l TJ Sokol Brno-Líšeň

Líšeňské sokoLky na Xvii. všesokoLském sLetu 
v praze
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Když před šesti lety vstupovali fotbalisté SK Líšeň do profesio-
nálních soutěží, experti jim předpovídali krátkou budoucnost 
působení v  této soutěži. Nakonec po zkušenostech klubů 
z blízkého okolí Roubiny Dolní Kounice, či Dosty Bystrc-Knínič-
ky, které se po jedné sezoně z druhé ligy poroučely, aby poté 
prožily krutý pád do nižších pater fotbalových soutěží, tomu 
nebylo ani divu. Líšeň však ve stopách svých předchůdců ne-
pokračovala. V červenci vstoupila do šestého roku svého půso-
bení v profesionálním fotbalu.

Do Chance národní ligy, jak se soutěž přejmenovala, vstoupila Lí-
šeň trochu jinak než v předchozích obdobích. Laso z prvoligového 
klubu přilétlo jen na jednoho hráče. Mladíka Tauše si vyhlédl Baník 
Ostrava, ale avizoval, že na líšeňskou naději čeká pouze B mužstvo. 
Tauš prodělal téměř celou přípravu na severu Moravy, aby se pak 
těsně před zahájením soutěže vrátil zpět do Líšně. Z ní odešli dva 
zkušení fotbalisté. Čermáka si vyhlédl soupeř z Vysočiny Jihlava, 
Pašek se s  vrcholovou soutěží rozloučil. Ve zbytku kariéry bude 
startovat v rakouském týmu z Eggenburgu, hrajícím nižší soutěže. 
Mladíka Rimovičse poslal klub na hostování do Rosic, kde bude 
mít určitě větší prostor ke svému využití. Trenér Valachovič přivítal 
zkušené fotbalisty Ilka z Vyškova, navrátilce Silného z Kroměříže, 
Sedláka z polského Ruchu Chuřov, Dudla z Příbrami, Macha z Pro-
stějova a Kratochvíla ze Slovácka. Do přípravy naskočili i vlastní 
dorostenci, obránce Cupal a brankář Sláma. Přišlo tak více hráčů 
se zkušenostmi z I. nebo II. ligy, zatímco dříve chodili do Líšně spí-
še jen mladí nadějní fotbalisté z nižších soutěží, s cílem vybudovat 
si jméno a třeba i prvoligovou adresu.

Na tiskové konferenci před soutěží byli předseda klubu Karel Hla-
diš i trenér Milan Valachovič spokojeni. Oba tvrdili, že mužstvo ne-
ní rozhodně slabší od minulého. Přicházející fotbalisté mají až na 
Kratochvíla za sebou víceleté působení v profifotbalu. „Máme na 
to, abychom zabojovali o páté místo,“ sdělil novinářům předseda. 

Samozřejmě si byl vědom, že přicházející ročník bude stejně vyrov-
naný, jako ten minulý, kdy v podstatě chyběla Líšni jedna branka 
do sítě Chrudimi, aby tým místo na desátém místě skončil pátý. 
První kola soutěže vyrovnanost potvrdila. Líšeň si až na domácí 
zápas se Slavií B vedla vcelku dobře. V úvodu remizovala se Zlínem, 
kdy sahala dokonce po vítězství. Po výrazné výhře v Praze na Žiž-
kově, přišla už zmíněná studená sprcha s juniory Slavie. Reputaci 
si hráči napravili ve Vlašimi, kde remizovali. Drží se nyní uprostřed 
tabulky s cílem nedostat se mezi ohrožené sestupem. K tomu po-
třebují i diváckou podporu. Návštěvy jsou o něco vyšší než v uply-
nulém ročníku, ale na diváckou tisícovku, která pravidelně byla na 
stadionu na Kučerově ulici v premiérovém ročníku, fotbalisté čeka-
jí. Přijďte hráče povzbudit. Za minulých pět let, kdy hrávali v blíz-
kosti postupových příček, místy i na nich, si to zaslouží.
l Miloslav Vlašic 

Ženy mají nového kouče
Zkušený kouč Tomáš Šperka, který vedl ženské družstvo ve II. lize, 
se rozhodl přenechat trenérské žezlo mladším. V  tomto ročníku 
vede tým Radek Řezník, jenž má k ruce Františka Fučíka. Šperka, 
jenž je nově ředitelem areálu, bude se ženami cestovat k zápasům 
i nadále v roli vedoucího týmu.

Září s fotbalem
V září čekají fotbalisty Líšně doma dva zápasy. V sobotu 14. 9. na-
stoupí v 17 hod. proti Spartě B. O dva týdny později hostí od 16.30 
hod. MFK Chrudim. V sobotu 21. 9. budou potřebovat podporu di-
váků v Králově Poli, kde dojde k brněnskému derby se Zbrojovkou. 
V divizi hostí záložní celek Líšně v sobotu 7. 9. Tasovice, v neděli 
22. 9. Bohunice. Druholigové ženy, hrající v Němčanech u Slavkova, 
nastoupí v sobotu 14. 9. proti Dynamu České Budějovice, a v sobo-
tu 28. 9. proti Sigmě Olomouc.

Střeštík do Olomouce
Nepřestupují jen hráči, ale také trenéři. Bývalý hráč Zbrojovky 
a pražské Sparty Marek Střeštík působil v Líšni v uplynulé sezoně 

u žáků. Nyní se přesunul do Olomouce, kde dostal místo v Regio-
nální akademii, což je v trenérském životě určitý posun výš. Jeho 
pozici u SK Líšeň U15 převzal zkušený trenér Ladislav Gögh, jemuž 
pomáhá někdejší hráč Líšně a člen výboru klubu Jakub Milotínský.

Žáci se stěhují
Žákovské celky, které dosud hrávaly své mistrovské zápasy v Po-
dolí, se stěhují. Líšeň začala spolupracovat se Slovanem Brno a tak 
se chlapci přestěhují na jeho dvě hřiště. Starší žáci, usilující o návrat 
do moravskoslezské ligy, budou hrávat na hřišti Pod sídlištěm v Ju-
liánově, mladší na Bělohorské.

Hráči trenéry
Hráči prvního mužstva se zapojují do tréninků mládežnických 
družstev Líšně. U chlapců U14 bude pod hlavním trenérem Micha-
lem Feilhauerem pracovat dvojice Michal Jeřábek a Václav Dudl. 
U dorostenců U18 zůstává v roli asistenta trenéra David Pašek, kte-
rý však vzhledem ke svému zdravotnímu stavu s vrcholovým fot-
balem skončil.
l šic

Tradiční prvoligový florbalový klub Sokol Brno I EMKOCase 
Gullivers pořádá od září i v  nové sezoně pravidelné tréninky 
v Líšni. Tréninky jsou určeny pro děti od 5 do 11 let.

Nečekej a přihlas se do klubu s dlouholetou tradicí v práci s mláde-
ží. Více informací o nás najdeš na našem webu www.gulls.cz. Pro 
bližší informace k tréninkům kontaktuj šéftrenéra Jiřího Bořecké-
ho (tel.: 776 250 652, email: borecky@gulls.cz).

šest Let mezi eLitou

V nevydařeném utkání se Slavií se snažili líšeňští hráči korigovat 
nepříznivý stav. A tak se vytahovali do útočných pozic i fotbalisté, 
mající za úkol spíše bránit. Jak dokumentuje snímek, před slávis-
tickou brankou je nejen vysoký útočník Raab, ale s pětkou na dre-
su i kapitán mužstva stoper Jeřábek. Foto: Martina Šperková

tréninky fLorbaLu v Líšni


